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I


LA DÈCADA DELS AUTORITARISMES



 



«Les causes de la Guerra Civil s’haurien de buscar, des del primer .moment, en el fet de la tremenda desunió entre les forces republicanes, enfront de les quals hi havia, més o menys organitzada, i això també des del primer moment, una actitud dretana hostil, sobretot procedent de la dualitat Exèrcit-Església. Tots dos eren aleshores ben diferents del que són ara. Cal dir que ara han evolucionat en bé: avui són molt cultes, tant l’un com l’altra. El general típic d’aquells temps era Sanjurjo. Mola fou més il·lustrat que Sanjurjo. Goded ho era també més. Sanjurjo venia a ser un primari: que Déu l’hagi perdonat, mes fou el militar típic d’aleshores; sempre es manifestava amb expresiones castizas, i corresponia a la imatge que tenim del pronunciamiento, aquelles sublevacions liberals fins que es produí el del 1936, que no n’era pas; ja ho sap: a Espanya tot se solucionava gràcies al valor genital. Per sort, avui l’Església és diferent: abans era preconciliar, això és, molt ignorant, de formació escolàstica i tomística apresa als seminaris, a partir de Trento. A Europa el segle XIX s’acabà el 1918, però aquí s’acabà el 1931 o el 1936. Aquests senyors ho veien tot d’una manera primària, rutinària i autoritària. Els papes del Vaticà eren fins com una mostela. Pius XI era un home intel·lectual, que excomunicà el feixisme i el comunisme. Pius XII era molt intel·ligent i culte. Joan XXIII i Pau VI foren intel·ligents i intel·lectuals. Pau VI es trobava, com aquell qui diu, entre l’espasa i la paret, i enmig hi teniu Joan XXIII; per un cantó Pau VI era autoritari i per l’altre se sentia un home intel·lectual de família liberal avançada; vacil·lant, voldria, suposo, trobar un equilibri. Miri, la seva actitud té quelcom de tràgic. Ell s’ha format a l’escola de Maritain, Bergson, Teilhard de Chardin, uns catòlics francesos d’escola molt avançada. Abans ningú no llegia Maritain, Bergson o Chardin, però ara sí, ara se’ls llegeix.


»Bé; tornant al tema inicial, crec que podríem resumir les causes de la guerra en tres factors, no pas els únics, però els fonamentals. El primer, com li he dit, desunió republicana. El segon: l’actitud hostil de l’Església i de l’Exèrcit. I el tercer: l’existència de Stalin, a qui el PC seguia cegament. Al nostre país el PC fou un partit que avançava per una línia força ambigua, que obeïa les disposicions superiors.


»Es podria dir, en conclusió, que no foren els militars revoltats qui guanyaren la guerra, sinó que fou la República qui la perdé. A la zona republicana es volgueren fer dues coses al mateix temps: la revolució i la guerra; i totes dues alhora era impossible. La direcció estava mal enfocada. Tan mal enfocada que encara que França ens hagués ajudat, hauríem perdut. Per causa del desgovern».


 


 


SALVADOR ESPRIU


 


 


*****


 


Els poetes tenen un sisè sentit i una visió absolutament intuïtiva. Les eines de treball de l’historiador són diferents; són uns instruments de laboratori. Els historiadors, que han mesurat i pesat la Guerra Civil espanyola del 1936-1939 des de tots els angles, solen estar, i això tant els de dins com els de fora del país, ben d’acord sobre tres punts:


 


1. En les finides tres quartes parts del segle xx no s’ha conegut, en períodes de pau, una dècada de major negror que la del 1930, dominada per un quartet d’il·luminats i un tercet de contemplatius d’angoixada mirada i absent voluntat. El quartet el formaren Hitler, Stalin, Mussolini i Salazar. I el tercet, Casares Quiroga, Blum i Chamberlain. 


2. La Segona República espanyola, nascuda el 14 d’abril de 1931 s’extingí el 17 de juliol de 1936. El règim subsegüent, del Front Popular havia d’anomenar-se Tercera República, i visqué fins al dia 1 d’abril de 1939. L’una i l’altra moriren per les armes. 


3. Sense la renovació econòmica (Pla Marshall, Lord Keynes, fenomen del turisme de masses, emigracions planificades, assimilació capitalista d’alguns conceptes socialistes) sorgida el 1945 i de la qual encara vivim, bé o malament, haurien esclatat altres divendres borsaris com el de l’octubre del 1929 a Nova York, i les periòdiques crisis, inevitables com un cicle fatídic, haurien engendrat energúmens no menys vandàlics que els del quartet del 1930.


 


D’altra banda, no sembla gaire encertat batejar com a franquisme l’etapa del 1939-1975, i caldria inventar-se un altre nom. De fet, mentre no se’ns acudi una denominació idònia, resultaria assenyat emprar les veus de Primera Dictadura quan ens referim a la de 1923-1939, i Segona Dictadura quan s’al·ludeix a l’etapa que inclou els anys 1939-1975.


Hom pensa que la Segona República espanyola podria ser conceptuada com el fruit involuntari d’un avortament: va néixer, efectivament, massa d’hora, vingué fora de temps, quan a penes res —llevat de l’adhesió popular— no se li havia preparat. El seu pecat capital consistí a proposar-se massa qüestions que cuejaven de segles enrere, i va voler resoldre-ho en poc temps.


La Segona República arribà quan la crisi econòmica mundial feia de la misèria i la violència el pa i el vi de cada dia. Quan Espanya no havia resolt qüestions —tampoc no superades ara: solament ajornades— com ara el latifundisme, els desproporcionats quadres de rectoria militar, zones sotmeses a una òptica imperialista, falta de vertebració nacional, clergat feudalista, que cuejaven i es mofaven de sociòlegs, líders polítics, juristes i filòsofs. Amb uns condicionaments semblants, amb l’anhel de voler-los resoldre i amb la manca d’autèntics xefs —el nou règim no en tingué cap amb cara i ulls— sorgiren la demagògia, el bipolarisme, la crispació. I quan els dirigents, amb ben poca traça, assajaren d’aplicar remei als tumors seculars i a les trampes del segle, esclatà el caos. Hem usat d’al·legories destraumatitzadores —i de fàcil pair— no solament perquè el procés ja és prou conegut en detall, sinó perquè no podia ser propòsit de l’obra present inventariar els esdeveniments sociopolítics del període republicà de 1931-1936, el qual fou l’antesala del tema que ens ocupa, és a dir, un aspecte del combat a la rereguarda durant la guerra de 1936-1939 a les quatre províncies catalanes.


Quin és, però, el preludi del 18 de juliol? Potser la sanjurjada de 1932? Potser el 6 d’octubre de 1934? O les eleccions del 16 de febrer de 1936, que després del «Bienni negre» donaren el poder a les esquerres? O potser va ser el moment en què els militars obtingueren la certesa que si venien mal dades rebrien ajut puntual de Lisboa-Berlín-Roma? O quan es va fer patent la manca de voluntat del senyor Casares Quiroga, probable responsable màxim —per bé que indirectament— de la tragèdia? No en fou la causa —això està descartat— la desaparició de Calvo Sotelo, assassinat com a represàlia de la mort a mans de falangistes del tinent Castillo, ni tampoc, o menys, el pensament infundat que les esquerres preparaven un cop d’Estat. Em temo que caldrà esperar que vegin la llum alguns documents encara ocults i que solament després obtindrem panoràmica i perspectiva. Hom sospita que el dia que es facin públiques les dades, ara tancades amb pany i clau, de què disposa la Fundación Francisco Franco a Madrid, caldrà reescriure tot el que fa referència a la tragèdia caïnita de 1936-1939 i als anys subsegüents. I mentrestant esperem, veiem pel forat d’un pany, no des d’una finestra, què succeí en un camp ben concret de la Guerra Civil de 1936-1939: el camp de les cinquenes columnes mobilitzades en territori català.


L’historiador Miquel Coll i Alentorn, líder de la Unió Democrà-tica de Catalunya i futur president del Parlament, ens digué personalment i expressament per a aquest llibre: «La causa de la polarització política de 1936 cal cercar-la en les actituds polítiques de l’època. I aquesta polarització fou el fruit de la manca d’educació o de la poca educació política de què era víctima el país; una falta d’educació produïda o accentuada per la dictadura del general Primo de Rivera. Cal afegir, entre les causes, la llei electoral de la Segona República, la qual obligava, per bé que indirectament, a la formació de dos grans blocs electorals, cada cop més irreconciliables. Es pot dir que d’aquestes dues causes es va derivar el clima polític que féu possible la Guerra Civil de 1936-1939, una catàstrofe d’una magnitud no superada en la història d’Espanya per cap més enfrontament bèl·lic. En l’últim mil·lenni no s’ha registrat un desgavell, crisi, escissió o col·lapse tan sagnant ni de més amargues conseqüències que el que visquérem en l’etapa esmentada.


»La lliçó que n’hem de treure resulta simple: cal esforçar-se titànicament per no tornar a caure en una altra Guerra Civil. Però per aconseguir-ho cal evitar per tots el mitjans que es creïn les mateixes condicions que la feren possible. Hem de procurar una política contrària al ressorgiment de les actituds radicalitzades o extremes. L’instrument que permetrà esquivar un perill així és la llei electoral de representació proporcional. El camí de la reconciliació nacional és l’únic camí a propugnar».


Després d’uns mots com aquests no es pot afegir res més.


 


 





II

ESCLATA LA GUERRA

 



Ja hem vist en el capítol precedent, de manera esquemàtica, el conjunt internacional i espanyol dels motius que van fer possible la Guerra Civil de 1936-1939.

Ara bé: com fou possible i com es produí, pràcticament, la guerra a casa nostra, en una època en què Catalunya era justament anomenada «oasi de pau»? Diguem tot seguit que la tal expressió s’atorgà solament per comparació; és a dir, al costat d’una Espanya a mercè de la violència política i de l’atomització ideològica, Catalunya era, per contrast, un territori apaivagat i calm. Vol dir això que ací es vivia en perpètua pau? No. Desgraciadament no s’hauria pogut fer una afirmació semblant. Només es podia dir que aquí les lluites eren, potser, una mica menys virulentes. Però quan l’onada de foc i sang s’alçà sobre el país el 18-19 de juliol, Catalunya en patí les mateixes conseqüències.


En analitzar la revolta a Catalunya —etapa històrica preliminar a l’aparició del cinquenacolumnisme, tema d’aquesta obra—, hem de distingir bé, o no entendríem el procés, el que fou d’una banda la xarxa de formes defensives de l’ordre públic i, de l’altra, l’acció defensiva contra l’aixecament. A la vista d’aquesta dualitat, ens ha semblat raonable dividir aquest capítol en dues parts:


 


a) Deficients mitjans de seguretat el 1936.


b) Mesures adoptades per la Generalitat de Catalunya a fi d’estrangular la revolta.


 


Vegem, doncs, per separat, cadascun d’aquests dos aspectes i després entrarem de ple en el combat clandestí.


 


 


Deficients mitjans de seguretat el 1936


 


En analitzar l’amenaça d’un aixecament militar de caire dretà, el comandant Vicenç Guarner i el capità Frederic Escofet fan unes reflexions en les seves respectives Memòries1 i aporten unes dades i unes informacions d’interès indiscutible.


Com tants esperits de l’època, Frederic Escofet veia clar, a la primavera del 1936, el perill imminent d’uns certs nuclis d’extrema esquerra, assedegats com estaven d’uns canvis que la República no havia portat al país. I alhora percebia el risc no menys greu procedent dels partits d’extrema dreta —que sospiraven per l’etapa de Primo de Rivera, per l’abdicat rei Alfons XIII o el feixisme— i que aprofitarien qualsevol ocasió —i la frustració del febrer n’era una— per conspirar. Tothom sap fins a quin punt s’havien radicalitzat el 1936 les actituds. El país estava malalt, és cert, i ningú —ni el Govern amb la seva manca d’autoritat ni l’extremisme, sempre partidari de la violència armada— no li oferí la terapèutica adequada. Aquestes consideracions potser ens serviran per situar la figura de Frederic Escofet, aleshores comissari general d’Ordre Públic, i per valorar les seves paraules, d’altra banda escrites a Brussel·les l’agost del 1970:


«En aquelles circumstàncies —escriu després de parlar de les eleccions del febrer del 1936 i del Front Popular—, ¿no era de témer que es produís un cop de força militar que de feia temps es preparava? La revolta que va tenir lloc uns quants mesos més tard, el juliol del 1936, havia estat preparada i estigué a punt de produir-se com a conseqüència dels fets de l’octubre del 1934. Però, per circumstàncies que ignoro, no arribà a produir-se. Tanmateix, del que hom no pot dubtar és que el moviment subversiu militar tingué gestació durant l’anomenat «Bienni negre». Recordo que, quan a conseqüència dels fets de l’octubre em trobava al castell de Santa Catalina (Cadis) complint una condemna de trenta anys de reclusió major, com a commutació de la pena de mort que m’havia estat imposada en un Consell de Guerra sumaríssim, vaig tenir ocasió d’informar-me de les activitats del general Zalamero, cap de la Guàrdia Nacional Republicana, a Catalunya. Em vaig assabentar, per confidències fidedignes, que aquest general es reunia amb altres elements militars i civils als quals consultava si eren o no favorables a un moviment dictatorial.


»Crec que, posteriorment, el moviment militar havia de produir-se immediatament després de les eleccions convocades per al 16 de febrer de 1936, tant si vencien les dretes (com ells creien) com si sortien derrotades. Perquè els conspiradors esperaven que, en el primer cas, el triomf dretà facilitaria llurs plans, i, en el cas de vèncer les esquerres, amb llur moviment evitarien que aquestes arribessin al poder. Però, sens dubte, en el darrer moment, els conjurats s’acovardiren i desistiren provisionalment. Tanmateix la idea i el desig de dur a terme el moviment militar persistí i quedà ajornat per a una avinentesa més favorable.


»De les activitats del general Zalamero en vaig donar compte al senyor Azaña. Li vaig escriure advertint-lo del perill. Ignoro l’efecte que li causà el meu advertiment, perquè no es dignà contestar-me. Però, per les conseqüències, em temo que no en va fer cabal o que almenys no hi donà la importància que tenia. En sortir lliure del castell de Santa Catalina, després de la victòria electoral del 16 de febrer de 1936, vaig aprofitar el meu pas per Madrid per anar a saludar el senyor Azaña, que era president del nou Govern sorgit d’aquella victòria. Durant la conversa li vaig recordar el meu escrit i li vaig dir que, encara que el moviment subversiu no havia tingut lloc en el moment que jo temia, continuava constituint una amenaça, perquè no era vençut ni desarticulat. El senyor Azaña escoltà la meva explicació, però va callar. Cap gest del seu rostre no va delatar el seu pensament; semblava una esfinx».


L’anàlisi dels molts errors comesos pels governamentals i rebels assumeix en la mentalitat del capità Escofet una lucidesa i una exactitud poques vegades igualades. Escoltem-lo: «El primer error —diu en les seves Memòries2— fou (en els sediciosos) la manca de secret en el període que podríem anomenar de la “conspiració”. Resulta que abans de l’alçament era del domini públic que el preparaven. Els homes del Govern de la República demostraren llur incapacitat i manca d’energia, en no saber-se aprofitar d’aquella feliç circumstància per matar en embrió la rebel·lió.


»El segon error fou que les guarnicions es rebel·lessin escalonadament, perdent així l’avantatge que proporciona sempre la sorpresa d’una acció inesperada i simultània. Però ni així el Govern de la República no la sabé vèncer prenent les mesures enèrgiques i revolucionàries que les greus circumstàncies exigien. Fou grà-cies a uns altres homes que a Madrid el poble i les forces d’Ordre Públic assaltaren la caserna de la Montaña; així aconseguiren que l’heroica capital de la República no caigués sota les urpes feixistes. Però es perderen altres ciutats importants, la qual cosa hauria pogut ser evitada.


»El tercer error fou la data escollida per iniciar la rebel·lió: l’estiu. Perquè, a conseqüència dels permisos d’estiu, els efectius del regiments havien disminuït d’una manera considerable.


»Respecte al cas de Barcelona, les circumstàncies eren les mateixes, però les reaccions del Govern de la Generalitat i dels responsables de l’Ordre Públic foren distintes de les del Govern de Madrid. Les disposicions preventives que havien pres les autoritats de Catalunya enfront del projectat alçament militar foren tan adequades i oportunes que els rebels, en lloc de sorprendre’ns, foren els sorpresos, i així perderen els avantatges de la iniciativa.


»A Catalunya, estic convençut, sense por d’equivocar-me, que el pla de l’operació dels rebels fou plantejat pels joves oficials de la UME, sense intervenció de l’estat major de la IV Divisió Orgànica, tot i la complicitat d’aquesta en el moviment. En dir això no vull pas dir que cregui que, si l’estat major hi hagués intervingut, la qual cosa era lògica i natural, el pla hauria estat millor i que hauria tingut més probabilitats d’èxit. La qüestió canviaria si el pla hagués estat obra del mateix general Goded.


»L’error principal que van cometre els rebels a Barcelona fou de caràcter psicològic: excés de confiança en llur superioritat i menyspreu de l’adversari i de les seves possibilitats. Els dirigents del pla de la rebel·lió a Barcelona estaven molt influïts pel que s’havia esdevingut a Barcelona el 6 d’octubre de 1934, quan una bateria d’Artilleria de Muntanya i una companyia de Metralladores bastaren per acabar amb la resistència del Govern de la Generalitat, que disposava teòricament de les forces d’Ordre Públic i d’innombrables “escamots” organitzats pel pedant conseller de Governació, doctor Dencàs, el qual, en el moment que la seva acció era necessària, no sabé o no volgué utilitzar ni aquelles ni aquests [...].


»Les distintes unitats rebel·ls sortiren de les respectives casernes com si es tractés d’un passeig militar, sense prendre la més elemental precaució, com la de fer-se precedir d’exploradors. El Regiment de Cavalleria de Santiago i una Bateria del 7è Lleuger d’Artilleria foren sorpresos al «Cinc d’Oros», com si els haguessin preparat una emboscada, quan en realitat des de les vuit del vespre es trobaven concentrades en aquell indret tres companyies de Seguretat i un esquadró a cavall. Manca d’informació inexplicable [...]. El general Burriel demostrà la seva incapacitat començant per tenir un desconeixement absolut de la veritable situació de les seves forces, perquè els enllaços i les comunicacions eren inexistents...


»També resulta incomprensible que no donessin importància a la possessió de la ràdio. Fàcilment haurien pogut ocupar les dues emissores barcelonines, Ràdio Barcelona, situada al carrer de Casp, número 6, i Ràdio Associació de Catalunya, a la Rambla dels Estudis, número 8, ambdues a uns cent metres de la plaça de Catalunya, que els rebels havien aconseguit d’ocupar-les parcialment. A més, les haurien pogut intentar ocupar prèviament aquella matinada, amb un audaç cop de mà, efectuat per un comando especialment preparat per a aquesta feina.


»Certament, el 1936 no es donava als mitjans d’informació la importància que avui donen els qui aspiren a aconseguir el poder».


Per a un expert en qüestions de seguretat resulta ara incomprensible —i a no pocs ho degué ja resultar aleshores— que en la dècada dels anys trenta, ja avançat el segle xx, amb nombrosos enemics interiors i exteriors no es posseís altre element d’identificació personal que la cèdula, un mer full sense fotografia ni empremtes dactilars, més semblant a un rebut de club que a una fiscalització estatal. Un full que, a més, solament tenien alguns ciutadans, que era de facilíssima obtenció i de no difícil falsificació.


¿Com, en aquestes condicions, podien les forces d’ordre públic procedir a un control, una vigilància i una localització d’elements perillosos? ¿Com perseguir i capturar els lladres, els assassins, els traficants de drogues, etc.? La identificació personal era impossible.


La falla no hem d’atribuir-la al Govern de la Segona República (car durant la Dictadura de Primo de Rivera no imperà més bon control), sinó, simplement, a l’endarreriment dels temps.


¿N’era conscient el comissari d’Ordre Públic, capità Escofet, d’una tal situació? La resposta és afirmativa. Nomenat per Companys el 26 de juny de 1936 per aquest càrrec, tenia el propòsit d’enviar tot seguit el comandant Vicenç Guarner a visitar França, Bèlgica i Anglaterra «perquè —paraules seves— estudiés a llurs respectives capitals l’organització i el funcionament dels diversos Serveis d’Ordre Públic i, a més, les últimes novetats aplicades a les tècniques d’investigació.3


Posteriorment, el comandant (i després coronel) Vicenç Guarner, va residir a Mèxic. Crec que pocs com ell ens poden donar una visió autèntica del que foren els serveis informatius de la República el 1936, abans de les hostilitats i durant la guerra. Li vam adreçar per carta un seguit de preguntes que ens va contestar amb amabilitat exquisida.


«—Digueu-me, coronel Guarner, quan fou creat el SIM de la República? (Servicio de Información Militar) —li preguntem. 


»—Hi havia una manca d’informació absoluta —respon el coronel Guarner— i es tractava d’evitar l’ambient de derrota a la rereguarda. El ministre Prieto va crear el SIM amb aquesta missió i per tal de vigilar els comandaments militars. Per Ordre del 9 d’agost de 1937 (DO 190) es formà, doncs, el SIM amb abast de contraespionatge, sabotatges, etc. El seu primer cap esdevingué un socialista i amic de Prieto, anomenat Àngel Díaz Baza, i tot d’una en Prudenci Sayagües, oficial de complement d’artilleria i crec que era advocat i que havia servit a la 2a Secció (Informació) de l’EM a Madrid. El ministre no volia que el SIM fos dominat pels comunistes, però en Sayagües hi va posar l’Àngel Pedrero (un antic seguidor de García Atadell) i un altre comunista, un tal Gustav Duran, pianista a París, antic cap d’EM del ximple covard del general Kleber. Totes les nominacions d’agents havien de portar la signatura del mateix ministre, però de fet els comunistes començaren a dominar l’organisme, dedicant-se a desfer el POUM de trotskistes i a destruir els contraris a la política del PC. El ministre fou, doncs, desbordat pel SIM, i amb motiu d’una discussió amb el general Gregorevich, que volia un Messerschmit caigut, va nomenar cap del SIM el capità de la Guàrdia Civil Manuel Uribarri, un socialista que havia estat expedicionari a Mallorca i cap de guerrilles a Gredos. Uribarri acabà essent manipulat pels comunistes i, ja destituït, emigrà a Cuba amb joies dels escorcolls, i va muntar després a l’Havana una joieria. Es va fer càrrec aleshores de l’organisme Santiago Garcés.


»—Quin valor va tenir l’ajut de la NKVD (Servei Secret soviètic) al SIM?


»—Alexander Orlov va organitzar agències seves a tota l’Espanya republicana (a Barcelona el cap era l’Erno i a Madrid n’hi havia dos: en Contreres i en Duran) i donava consells a Largo Caballero i al ministre Prieto. Tenien espanyols comunistes incondicionals, i tots els més seleccionats ingressaren al SIM, molts d’ells en plena edat militar, per tal de no anar al front. Amb en Negrín el domini comunista fou absolut a tots els serveis secrets, i principalment al SIM.


»—En què consistiren les accions per contrarestar el SIFNE que des de França (a Biarritz) dirigia Bertran i Musitu?


»—No conec que es fes pas res. Li recomano que llegeixi el llibre del qual n’és autor.4 L’obra vol ser «una teoría, una técnica y una escuela sobre información general» i duu un pròleg del comte de los Andes. Mai no he llegit res més insuls: no hi ha teoria ni tècnica o escola de cap mena. Hi ha, sí, una informació del front d’Aragó, però és falsa, ximple i fantàstica. Nosaltres, que érem una calamitat absoluta, coneixíem molt més bé el que teníem al davant.


»—¿Quants membres tenia el SIM a Madrid, a Barcelona, a València i a Bilbao?


»—No li puc pas respondre. A Barcelona em digueren que més de 1.500.


»—Digueu-me, coronel Guarner, ¿funcionava un departament femení dintre del SIM?


»—No hi havia pròpiament departament femení. Hi havia uns quants agents femenins, això sí, que jugaven a fer de Mata Hari, i ho feien prou malament. A Tànger, ja a la fi de la guerra, en vaig conèixer un parell o tres.


»—¿Podríeu ara narrar-me un cas de contraespionatge o de cinquenacolumnisme, coronel Guarner?


»—El mes de desembre del 1938 fou descoberta a Barcelona una xarxa d’espionatge pro italogermànica; aquesta xarxa trobà suport entre alguns nuclis urbans i pobles de la muntanya catalana, i disposava de metges, capellans i militars. La dirigia un tal Antoni Aymat, comandant d’EM, un home que defensà el general Goded. De fet a l’Aymat ja el teníem vigilat i fins i tot controlat per mitjà del servei secret que jo vaig tractar d’organitzar quan vaig ser sots-secretari de la Conselleria de Defensa.


»—¿Com era aquest servei secret que vós vau crear a Barcelona?


»—Al meu llibre abans mencionat tracto d’aquest organisme. Fou desfet pel SIM quan el Govern Negrín es traslladà a Barcelona.


»—Conteu-me, si us plau, una anècdota personal.


»—En refereixo un parell al meu llibre. Li diré, de tota manera, que el SIM va estar a punt de demanar gairebé el meu cap, quan en una certa ocasió jo em dirigia a Pedralbes (Barcelona) cap a l’Es-cola de l’EM. Va succeir que el SIM volia detenir un soldat meu i jo no ho vaig consentir.


»—¿Qui fou, segons vós, coronel Guarner, més competent: el SIM republicà o el seu oponent i enemic el SIFNE o SIPM?


»—Cap dels dos.


»—Una darrera pregunta, coronel; s’hauria produït un 18 de Juliol si el Govern de la República espanyola hagués disposat d’un bon servei de contraespionatge?


»—Era una vergonya la informació de què disposava el Govern. Vaig presidir l’UMRA5 a Catalunya, com explico en el meu llibre, i allí vam arribar a posseir, encara que no amb gaires detalls, tota la informació de la conspiració militar. Quan vaig esdevenir cap d’Ordre Públic amb l’amic Escofet com a comissari, vaig encarregar-me de tota la informació, i vam trobar els documents de la revolta al gramòfon d’un dels nostres capitans de Seguretat. Teníem a més a més prou confidències sobre tot el que es tramava, i així fou com ens poguérem defensar durant dos dies de victoriosos combats. Potser fou la primera vegada a la història que Catalunya no ha estat apallissada, gràcies al fonament d’haver disposat d’una bona informació. Malgrat, però, aquest encert nostre el 19 i el 20 juliol, ben bé es pot dir que durant la guerra ambdós serveis secrets, el nostre i el de l’enemic, foren prou dolents. No ens acreditàrem, ni els uns ni els altres, com a clarividents en aquest aspecte, tot i que la informació és una branca absolutament necessària en els temps que vivim. Abans de la nostra guerra no teníem a Espanya cap servei d’informació i després de crear el SIM la que ens arribà era molt poca i dolenta. L’Estat Major Central de la Monarquia i de la República tenia una secció d’informació, proveïda pels agregats militars, però cap mena d’espionatge modern».


En una carta posterior vaig adreçar-li algunes preguntes més:


«—El dia 11 de setembre de 1938 se us comissionà per dirigir les operacions d’espionatge de la República espanyola a la zona internacional de Tànger. Digueu-me: quin record us ha quedat de la vostra tasca allà?


»—En el meu llibre, que ja coneixeu, ho explico, però no amb gaire detall. De fet, el mateix dia que va caure Barcelona,6m’oferiren a la nit, a Fez, al palau d’un amic, Ben Kiran, al barri Salax, delegats de Gomara, Ketama i Beni Hassan, tallar les comunicacions entre Melilla i Tetuan. Si la guerra hagués continuat o si m’haguessin enviat abans a Tànger, és possible que l’enemic hagués tingut un disgust prou fort. Certament, l’actuació secreta dels republicans havia estat un desastre, i fou una llàstima perquè el Marroc va ser sempre el taló d’Aquil·les dels revoltats.


»—¿Què us sembla l’edició castellana del vostre llibre, fet a Madrid per l’editor G. del Toro, l’any 1975, i que duu per títol Cataluña en la guerra de España? És una versió completa? (No en tenim cap de catalana).


»—És una versió ben mutilada. Jo no coneixia l’abast de la censura del meu company d’Acadèmia Franco i vaig autoritzar supressions. Hi manquen: setze mapes i croquis, les fotos, la història militar de Catalunya, els meus primers contactes amb el sindicalisme català l’any 1919 mentre jo servia a l’EM de Capitania, la meva actuació al Cardoner i el Llobregat com a cap d’EM del general Molero i tantes coses més. M’agradaria fer una altra edició completa i millorada, però caldria una autorització de l’editor Del Toro».


La conclusió a què ens conviden Escofet i Guarner coincideix amb la que, en converses personals amb Josep Tarradellas i amb Fernando Valera cap del Govern de la clausurada (1977) Segona República Espanyola a l’exili sostingudes a les darreries del 1976, hem obtingut. És a dir: els mitjans de seguretat que hi havia a Espanya durant l’any 1936 eren d’una mediocritat aclaparadora. Considerat el país amb una òptica del 2006 resulta difícil de comprendre com es podia dirigir i controlar un Estat, i sobretot preservar-lo de perills, tal com ho estava l’estiu del 1936. No creiem pas que la pau era impossible, però sí que estem segurs que amb tan anèmics ressorts de poder i amb un Govern tan incapaç, la destrucció del règim era servida amb plàtera d’or als seus enemics.


Un oficial de l’aviació republicana em diu en una carta recent: «La guerra era al nostre bàndol, per dir-ho d’alguna manera, quelcom tan casolà i fins i tot tan descordat, que des del punt de vista de l’espionatge potser a cap lloc els informadors o espies han tingut una tasca més planera. Un simple forner de la Intendència podia, per la distribució i nombre de racions, saber quins moviments de tropes es projectaven; i sovint el que ignoràvem en les esquadretes del front, era públic en algunes cases de meuques. Dels Serveis d’Informació Militar o SIM, només en vaig conèixer el nom, però sospito que per violents que fossin els seus procediments no podien, a la llarga, assolir l’èxit».


En l’etapa inicial de la revolta hi ha alguns personatges de parla catalana que prestaren a l’aixecament militar un auxili tan poderós econòmicament com intel·ligent i oportú en el camp de les idees. Destaquem tres d’aquestes persones: March, Cambó i Bertran i Musitu.


Segons investigacions recents, Joan March lliurà als militars revoltats, durant els cinc primer mesos des del 18 de juliol, la xifra d’uns mil milions de pessetes. Així, una de cada deu pessetes gastades pels rebels provenia de Joan March. (Sembla que el cost total dels tres anys de guerra significà per als vencedors uns deu mil milions de pessetes). March gastà un terç de tota la seva fortuna a fer triomfar la revolta. (El 1962, la fortuna de March era la setena del món). Segons el ministre franquista Juan Antonio Suanzes, es deu perenne agraïment a March car «su ayuda fue única, determinante para que se triunfara» i afegeix: «El alzamiento nacional no fue aplastado en los primeros meses sólo gracias a los millones de March». Coneixent aquest els fils de la revolta, oferí una «póliza de seguro» d’un milió de pessetes als principals caps de l’aixecament. Ell ocultà a Biarritz la família de Mola, ell envià a Sanjurjo un avió, i ell proporcionà, clau en mà, el famós avió Dragon Rapide, amb el qual el general Franco sortí de les Illes Canàries cap al Marroc. Després duria a terme un sens fi d’entrevistes: amb Canaris, cap de l’Abwehr nazi; amb Mussolini; amb els directius de la Texaco i la Ford per tal d’obtenir petroli i camions dels Estats Units, i a més, gràcies als avions italians que feu venir a Mallorca, aquesta illa restà des d’un principi a mans dels revoltats. L’auxili de Francesc Cambó fou inferior en diners, ja que avalà solament una lletra de 15.000 lliures esterlines per tal de fer factible les primeres compres de material bèl·lic. Però resultà superior en el camp dels suggeriments i en la mobilització d’esperits i capitals, i d’industrials o comerciants.


Tenim també com a fonamental l’auxili de Josep Bertran i Musitu, el creador i primer cap del SIFNE, la xarxa d’informació i espionatge que des de Biarritz subministrà als militars aixecats la primera massa d’informacions del territori republicà i de tot Europa.


Després d’aquests tres personatges, n’hi ha una llarga filera de menys espectacularitat, però d’una eficàcia i una vàlua de primer rang. Homes com Miquel Mateu i Pla, Joan Ventosa i Calvell, Josep Maria Trias de Bes, Joan Estelrich, Narcís de Carreras, Josep Maria Tallada, Antoni Rivière, Joan Antoni Güell, Josep Maria Marcet i Coll, Eugeni d’Ors, Ferran Valls i Taberner i tants d’altres, foren lúcids i subtils col·laboradors, i lliuraren al Movimiento els millors fruits del seu talent, la seva cultura i les seves amistats.


 


 


Mesures adoptades per la Generalitat de Catalunya a fi d’estrangular la revolta


 


No hem de preguntar-nos qui pensava que es produiria un alçament militar, sinó més aviat qui no en parlava o qui no s’ho temia. La manca d’autoritat central, l’espiral de violències que sobretot a Madrid imperava i la frustració de les dretes després de les eleccions del febrer, donaven d’Espanya una imatge semblant a la del volcà a punt d’entrar en erupció. La gent no s’estranyava de les notícies alarmistes; del que hom se sorprenia és que l’immens polvorí a què havia quedat reduïda no esclatés d’una vegada.


Malgrat la proximitat del perill, que no es veia però que infal·liblement se’l pressentia, Companys no pren mesures fins el 26 de juny, data en què nomena Frederic Escofet, comissari general d’Ordre Públic. ¿Per què aquest nomenament? Companys veia el perill d’una rebel·lió (clarament ho va dir a Escofet) i volia tenir cobertes les espatlles amb un cervell creador i audaç. Vistes les coses des del 2006 el President no hauria pogut fer una més bona elecció. Abans de nomenar-lo comissari general, li va dir en privat: «Més d’una vegada m’has afirmat la teva creença, que jo comparteixo, de l’eventualitat, per no dir de la seguretat, d’un pròxim alçament militar contra la República. ¿Que potser tens por d’enfrontar-te amb aquesta responsabilitat?».7 Les precaucions no foren preses a Barcelona fins uns vint dies abans d’esclatar la revolta. Poc són vint dies per esclafar una rebel·lió militar d’àmbit estatal, però és alhora molt de temps si se saben aprofitar amb seny tots els seus minuts. Jaume Miravitlles ens digué: «Si Espanya hagués tingut uns quants Escofets més i Guarners, ja us asseguro que no s’hauria produït la Guerra Civil». Ara bé, ¿en què consistiren les mesures antirebel·lió adoptades pel comissari amb l’íntima col·laboració del comandant Guarner? Les podem sintetitzar, provisionalment, en deu punts, a saber:


 


1. Establir un pla d’acció prèvia amb la total utilització i plena coherència de totes les forces disponibles en l’Ordre Públic. Unir aquestes forces i tornar-les tascó eficaç contra els eixos de la revolta. Era aquest un pla que exigia dinamisme, fluïdesa i disciplina. No fou fàcil. Contenia gran nombre de riscs.


2. Calia urgentment una reorganització de totes les forces d’Ordre Públic: era indispensable canviar l’oficialitat de les forces de Seguretat i Assalt (eren les mateixes del «Bienni negre») i substituir-les per un equip nou i d’absoluta confiança. D’altra banda: ¿qui podria garantir que entre l’oficialitat imperant i vella no hi hagués un poderós cavall de Troia?


3. Servir-se de l’organització de l’UMRA (Unión Militar de Republicanos Antifascistas), i utilitzar les seves informacions. Cal afegir que l’UMRA estava nodrida d’excel·lents informadors que indicaven de manera constant les activitats subversives de l’UME (Unión Militar Española).


4. Atreure’s personalitats dubtoses o vacil·lants (donades les radicalitzacions, molta gent dubtava i no sabia cap on decantar-se). Calia, doncs, conquistar els indecisos.


5. Servir-se de les informacions facilitades pels confidents d’un elevat percentatge de guàrdies civils.


6. Estat d’alerta extrema de la policia (a mitjan juliol havia detingut al carrer del Doctor Dou vint-i-tres sospitosos) i altres forces.


7. Determinar el volum i els indrets de les forces lleials i franquistes en tot el territori de Catalunya.


8. Crear un servei de vigilància permanent per mitjà d’agents situats entorn de les casernes.


9. Censura a la premsa i a la ràdio per tal d’impedir que aquests òrgans fossin d’alguna manera emprats pels revoltats.


10. Control telefònic de les converses de tots els elements sospitosos, des de la central telefònica de Barcelona.


 


Totes aquestes mesures —raonades, intel·ligents— foren aplicades. Ara bé, es veieren alhora potenciades i frenades per dos fets. L’auxili sorgí en ser ocupat al general Goded, el vespre del dia 19 de juliol, un plànol de Barcelona en què figuraven assenyalats amb llapis vermell els itineraris a seguir per les forces rebels.8 El fre, en canvi, sorgiria, no ja aleshores, sinó des del febrer, com a resultat d’haver-hi, a Madrid, un Govern incapaç de prendre decisions. Ningú no ha expressat amb més precisió que Manuel Cruells les característiques d’aquest Govern. «En realitat —escriu Cruells—,9el Govern format per Casares Quiroga era un simple exponent de la feblesa dels republicans dins el Front Popular i dins el joc polític d’aquell moment. Estava format per homes de professions liberals, advocats i professors, plens de vacil·lacions temperamentals i amb una por manifesta de no estar a l’altura de les circumstàncies. Vull dir amb un sentit manifest d’inferioritat personal i social; per això el seu llenguatge, particularment el de Casares Quiroga, era d’una gran violència mentre la seva ficció de Govern era d’una timidesa, podem dir ara, suïcida.


»Manuel Azaña, al començament d’ésser al poder el Front Popular, abans fins i tot d’ésser nomenat president de la República, havia definit la posició dels republicans d’esquerra amb aquestes paraules: “Nosaltres no hem vingut a presidir una guerra civil, més aviat hem vingut amb la intenció d’evitar-la”. I demanava amb una mena d’exhortació intel·lectual que “els espanyols deixessin d’afusellar-se els uns als altres”. En veritat, Manuel Azaña tenia una gran visió de les realitats del país, però era incapaç d’aportar-hi la més mínima solució. Poques vegades s’ha produït un tipus tan clar d’inapetència com el que ens dóna Manuel Azaña, car sap el que cal fer però és incapaç de fer-ho.


»El seu programa de Govern era vàlid, perfecte, responia a una necessitat immediata, però no es féu res per dur-lo a terme, almenys no es féu res d’efectiu per evitar que els espanyols s’afusellessin els uns als altres; al contrari, Manuel Azaña, des de la presidència de la República, amb la seva inapetència, deixà que es produís la gran autodestrucció dels espanyols. Azaña i els seus amics, que eren amb ell al poder i el controlaven en solitari, són també culpables d’aquesta autodestrucció.


»Tenien consciència d’un clima de guerra civil al país, tenien consciència que es preparava i tenien davant seu una agitació i una lluita constant i progressivament augmentada amb morts i ferits mutus entre els dos extremismes ideològics. I es limitaven només a assenyalar-la però no a evitar-la. Des del poder, tenint-ne tots els ressorts i, encara, tota la força, es van mantenir en una mena de passivitat fatalista, com si el que veien, preveien i ja sabien fossin només imatges d’un somni. Per això al moment que es va produir l’aixecament es van trobar sense cap preparació, sense cap previsió, sense saber prendre cap disposició i, fins i tot, encara, creguts que tot aquell xoc d’armes que s’iniciava el poguessin evitar amb quatre paraules.


»Històricament, no es pot negar que el clima de guerra civil durant aquella primavera del 1936 va anar augmentant d’una manera progressiva, com tampoc no es pot negar la passivitat culpable del Govern republicà d’esquerra. Tenim una estadística tràgica donada per Gil Robles al Parlament el dia 16 de juny d’aquell mateix any. L’estadística comprèn des del dia 16 de febrer, el dia de les eleccions, fins al mateix dia que Gil Robles parlava al Parlament:


 




	269

	morts




	1.287 

	ferits 




	381 

	edificis cremats 




	48 

	diaris saquejats 




	140 

	atemptats amb bombes





 


 


»“Les víctimes es poden repartir molt equitativament entre els dos bàndols en lluita”, ens comenta Jaume Miravitlles (Episodis de la Guerra Civil Espanyola, Barcelona, 1972, pàg. 22). El Govern no podia justificar ignorància. Gairebé tots aquests morts i ferits, atemptats i saquejos, es feien davant les finestres dels ministeris, car era Madrid la principal població on es van produir.


»És evident que aquells dirigents republicans d’esquerra han contret una greu responsabilitat històrica davant el país, principalment perquè van preveure i no van saber evitar el gran cataclisme que es va iniciar el juliol del 1936.


»És conegut que molts homes representatius, com Prieto o el mateix Lluís Companys en nom del Govern autònom, havien presentat al Govern de la República evidències que es preparava una conspiració militar. Davant aquests informes que els facilitaven Casares Quiroga i el mateix Azaña es limitaven a parlar per telèfon a les capitanies generals, les quals responien que tot estava tranquil i reafirmaven la seva fidelitat al règim i al Govern. Aquells dos governants no comprenien res dels mètodes moderns, ja llavors, de conspiració, ni de la força que hi podien tenir els oficials de graus inferiors».


Llarga és la citació que hem fet de l’obra de Manuel Cruells, però estem segurs que el lector ens ho agrairà, car el problema de la revolta hi és plantejat amb correcció.


En resum, que el Govern central, a Madrid, sabia, coneixia, veia i no... feia res. I aquesta és la diferència, entre d’altres, que hom pot constatar enfrontant l’Azaña a en Companys. Aquest també sabia, coneixia i veia, i consegüentment va fer, va obrar; una mica apressadament i no pas massa aviat (va reaccionar el 26 de juny, no abans) però va ser a temps d’impedir que corregués la sang en gran escala.


Els resultats concrets de les mesures preventives preses per la Generalitat —vegem-los més de prop, analitzem-los encara més— foren, al nostre entendre, bàsicament, quatre. Vegem-los per separat:


 


PRIMER: El dia 15 de juliol el capità Escofet fou informat pels seus agents que el també capità Pedro Valdés, de la 8a Companyia de Seguretat, era un activista facciós. En escorcollar el seu domicili aparegué un sobre blau lacrat, on es llegia al damunt:


 


«SECRETO. UNA COMPAÑÍA.


NO ABRIRLO HASTA LA SALIDA DEL CUARTEL»


Dintre hi havia un ban amb la declaració d’Estat de guerra, signat pel general Manuel González Carrasco, i una al·locució de la Junta Suprema Militar de Defensa de España. Els dos documents provaven la imminència i la certesa indiscutible de la rebel·lió que s’estava, no ja incubant, sinó ja madurada i a punt d’esclatar. Fou aquesta una troballa de valor incontrastable.


SEGON: L’escolta de converses d’elements sospitosos des de la Central Telefònica (practicada solament des de primeries de juliol) donà com a resultat la informació (ulteriorment confirmada) segons la qual l’aixecament militar a Barcelona NO es produiria fins a la matinada del diumenge 19 de juliol de 1936. (Aquesta notícia, però, no fou obtinguda pels agents del comissari d’OP fins el mateix dia 18, és a dir, una jornada abans). Així, doncs, a la tarda del 18, dissabte, cap a les 18 hores, es posa en marxa el Pla Defensiu (prèviament elaborat) contra la rebel·lió. Foren aquestes 8-12 hores d’anticipació contra la revolta el factor fonamental i potser decisiu en la victòria, per bé que no l’únic.


TERCER: Gràcies als agents d’informació de l’UMRA, es conegué la identitat d’uns setanta oficials disposats a col·laborar en la rebel·lió. Escofet tractà que fossin detinguts el dia 18 de juliol. Casares Quiroga ho aprovà, però el general Llano de la Encomienda, que estava al cap de l’Exèrcit de Catalunya, no obeí l’ordre de Madrid, i d’aquest error se’n derivà l’enfortiment de la revolta a Barcelona. Heus ací un típic cas de desaprofitament d’informació secreta.


QUART: En esclatar la rebel·lió, a la matinada del 19 de juliol, els terrats i alguns balcons més estratègics de la Diagonal i altres zones de la ciutat, estaven ocupats per agents d’OP lleials. Des d’aquestes altures es podia dominar, controlar i rebutjar l’avanç de les forces franquistes.


Després d’aquests quadres esquemàtics, les mesures preventives i els seus resultats concrets, podríem ja, en un altre quadre no menys sintètic, passar a l’exposició succinta del que fou el procés cronològic de la revolta a Barcelona. Abans, però, farem algunes consideracions: una és la importància negativa que va prendre l’excés de bona fe i, fins i tot, la manca de total cooperació per part del general Llano de la Encomienda, i això que sempre fou lleial. També mancà cooperació entre l’element civil i militar de la conspiració, però aquí cal afegir que l’àmbit civil activament facciós era molt petit: Robert Bassas hauria pogut arribar a comptar, a tot estirar, amb un miler de falangistes a tot Catalunya. Si s’hi afegeixen els nuclis monàrquics, carlins, i els nostàlgics de Primo de Rivera, una part del clergat i de la burgesia, tindrem tanmateix un quadre més aviat reduït proporcionalment. S’ha dit moltes vegades que la fidelitat del general Aranguren, a qui s’havia confiat les forces de la Guàrdia Civil, fou un factor decisiu en l’esclafament de la revolta. Sense menysprear l’aportació d’unes tropes com les de la Guàrdia Civil, ben armades i molt ben disciplinades, el testimoni dels diferents autors o protagonistes de l’època ens han persuadit que si bé l’auxili del general Aranguren va ser peça fonamental, no resultà decisiva. Sens dubte que la victòria s’hauria fet esperar més, però a la fi hauria arribat. Desposseïts del factor sorpresa i sense ajut exterior, l’avanç del temps obrava en contra dels revoltats: cada hora que transcorria, creixia el poder dels lleials combatents, a les files dels quals s’incorporava una enorme massa de civils. Barcelona no era Burgos. Aquí la demografia era element determinant en contra dels rebels. A partir del dia 20 el poble hauria influït encara més poderosament, cert, però el dia 19 fou Ordre Públic —tanmateix ben secundat per civils— qui donà la batalla més grossa i millor.


Això no obstant, encara fou més fonamental el que es féu abans del dia 19. Em refereixo, és clar, a les tasques d’informació.


Mai no s’insistirà prou en el mèrit excepcional que correspon al capità Escofet en prendre les mesures d’informació secreta. Heus ací una mostra d’aquest resultat i com a prova del que diem: «Entre els confidents —escriu Frederic Escofet—10 amb qui comptàvem a la Comissaria, així com a la Conselleria de Governació, figuraven un gran nombre de guàrdies civils, els quals ens donaven compte de les activitats dels caps i oficials de llur Institut, així com de l’ambient que es respirava a les casernes. Segons aquests confidents, a mitjan mes de maig havia arribat a Barcelona, procedent de Madrid, en qualitat d’agent d’enllaç, el tinent coronel Manuel Pizarro, antic ajudant del general Sanjurjo, el qual havia estat condemnat també pels fets del 10 d’agost de 1932. Aquest element, que visità Barcelona amb el pretext d’activitats industrials, es posà tot seguit en contacte amb el comandant Agustín Recas i el capità Eladio Pin, de la GNR, que tothom considerava autèntics feixistes, i posteriorment amb molts d’altres, entre els quals els capitans Rivadulla, Puga i Navarro, i els tinents Mor i Araujo, amb els quals decidí la participació que el Benemèrit Institut havia de tenir en el moviment subversiu.


»Segons els nostres confidents, el tinent coronel Pizarro lliurà als conjurats un full de compromís que havien de signar, el qual anava encapçalat amb les inicials de l’UME i deia:


 


»“El abajo firmante [grau], del 19 Tercio de la Guardia Civil, jura por Dios y promete por su honor cumplir exactamente lo siguiente: apoyar moral y materialmente el Movi-miento, poniendo a disposición del mismo la unidad de su mando y cumplir exactamente las órdenes que reciba de los jefes del mismo; tomar el mando de unidades superiores, si llegara el caso y así le fuera ordenado; acatar y hacer que se acate por todos la forma de Gobierno que se implantará caso de triunfar el Movimiento”».


 


La policia no es quedava enrere; tots els seus membres romanien a l’aguait i no cessava la detenció de sospitosos. En una d’aquestes agafades, en un gimnàs del carrer del Doctor Dou, s’hi feren vint-i-tres detencions una nit, i s’hi trobaren armes, propaganda falangista i una llista d’afiliats a la FE. D’altra banda, se sabé per agents que l’aviació naval, situada en un dels molls del port, obraria en pro de l’aixecament.


Fets aquests preàmbuls, veiem què fou el que podríem anomenar procés cronològic de la revolta a Barcelona.


 


 


PROCÉS CRONOLÒGIC DE LA REVOLTA A BARCELONA


 


Juliol 1: 	Des de les darreries de juny o a primeries de juliol, els partits polítics addictes a la República anaren renovant la seva adhesió al règim. A partir, però, d’aquesta data augmentaren sensiblement la vigilància. Qualsevol fet que els semblés sospitós era comunicat a les autoritats.


Juliol 13: 	Des dels dies 13 i 14 de juliol augmentaren el nombre d’escorcolls als domicilis o clubs de sospitosos de traïció i abundaren les detencions.


Juliol 15: 	Clausura dels centres: Cultural de Sants (presidit per Emili Juncadella); Dreta de Catalunya, del districte VIII; Dreta de Catalunya (Via Laietana, 57); Centro de Renovación Española (carrer Pelai), i potser alguns d’altres.


	Incautació d’armes en possessió de nuclis extremistes de la FAI, Sindicat Lliure del carrer de la Unió, etc. (A Lleida foren detinguts uns quaranta falangistes amb el seu cap Francesc Boldú i Niubó, el qual posseïa armes).


	Companys demana per ràdio serenitat. Escofet denuncia l’estat permanent d’alarma com a element de pànic que pot ser fonamentalment negatiu. Això no obstant, se succeeixen les notícies alarmants.


Juliol 16: 	Escofet no s’oposa a la distribució d’armes. En alguns sindicats se’n distribueixen (poques i curtes). L’esquerra en general es neguiteja: vol armes.


Juliol 17: Divendres. En arribar notícies, no confirmades, de la rebel·lió al Marroc, Escofet ordena l’aquarterament immediat. Totes les forces de Seguretat i d’Assalt quedaren, doncs, preparades. El general Llano de la Encomienda també havia ordenat mesures similars. Aquest, però, no creia en una revolta.


	Augment de vigilància a l’entorn de les armeries, car es volia evitar que els partits polítics d’esquerra s’emportessin les armes i municions. Ara bé, com que les forces d’Ordre Públic no podien ni havien d’ésser dispersades, moltes armeries resultaren saquejades.


Juliol 18: 	Dissabte, vesprada. El general Llano de la Encomienda assegura de bona fe que no hi ha motius per creure en una rebel·lió militar a Barcelona.


	Reunió d’urgència entre Escofet (al despatx d’aquest) i Aranguren, cap de la Guàrdia Civil, per tal d’unificar esforços. Resultat: quedava decidit el control i la direcció de la Benemèrita, per evitar la seva possible rebel·lió.


Juliol 19: 	Diumenge, 16.15 hores. Un agent d’Escofet li telefona i li comunica que el Regiment d’Infanteria número 13, de Pedralbes, ha sortit de la caserna i avança cap a la plaça de Catalunya per la Diagonal. Insistentment, personalitats dels Sindicats demanen armes a la Generalitat per tal de fer front a la rebel·lió. Aquestes armes els foren refusades una volta i una altra. 


	17-18 hores. La CNT ordena fer funcionar totes les sirenes de fàbriques i vaixells com a senyal d’alarma o combat contra la rebel·lió. El soroll, doncs, fou enorme a tota la ciutat. Els afiliats quedaren així convocats per a la lluita en pro de la República. Poc abans els agents de vigilància havien comunicat a la Comissaria d’OP la sortida en rebel·lió de les forces procedents de les casernes següents:


 


	Regiment Lleuger núm. 7 d’Artilleria.


	Regiment núm. 3 de Cavalleria (Santiago).


	Regiment núm. 4 de Cavalleria (Montesa).


	Regiment núm. 1 d’Artilleria de Muntanya. 


	Batalló Divisionari de Sapadors Minadors núm. 4.


	(Era gairebé tota la guarnició militar de Barcelona la que s’havia revoltat).


	


	Matí. El president Companys es refugia, per suggeriment del capità Escofet, a la Comissaria d’Ordre Públic.


	Migdia. L’aviació, que roman fidel al Govern, bombardeja el Parc d’Artilleria de Sant Andreu i altres focus de rebel·lió.


	A mesura que avança el dia, s’incorporen a la lluita gran nombre de ciutadans de diversos partits, la qual cosa determinà la supremacia governamental.


	12-13 hores. Quatre hidros Savoia arriben a Barcelona, procedents de Palma de Mallorca. En un hi viatja el general Goded, amb el seu fill. Van a l’Aeronàutica Naval.


	15 hores. Les forces lleials alliberen la plaça d’Espanya.


	17 hores. Reconquesta de la plaça de Catalunya per les forces de la Guàrdia Civil (la qual havia ja alliberat la plaça de la Universitat) amb ajut de paisans de diversa procedència.


	18-19 hores. (?) Ocupació del Govern Militar (o la Capitania de la Divisió), on es fan presoners el general Goded i el seu Estat Major amb llurs tropes. Més tard el general Goded va ser rebut pel President Companys. Després el general presoner va parlar per ràdio. (A la resta de Catalunya la rebel·lió fou aïllada, feble i aviat sotmesa). Una consigna s’escampa: «Tots a lluitar (demà); ningú a treballar».


Juliol 20: 	Dilluns. Matí. Al Parc d’Artilleria de Sant Andreu uns 30.000 fusells (altres autors rebaixen la xifra a 10.000) cauen en poder de la turba, després que la caserna fos netejada de rebels.


	Durant el matí queda pràcticament desarticulada i vençuda la rebel·lió.


	Vespre. Darrere la crisi de nervis esclaten els desfogaments d’entusiasme col·lectiu. De la vibrant alegria es passa a les manifestacions de repulsa i odi contra els rebels. Apareix el caos.


	(Madrid llicencia i dissol l’Exèrcit.)


Juliol 21: 	Dimarts. Incendis i saquejos d’esglésies i convents. Els incontrolats comencen a fer els seus paseos contra gent de dreta, monàrquics, falangistes, carlins, sacerdots, burgesos. La Generalitat és impotent. Dissolt l’Exèrcit, el caos s’institucionalitza.


 


Començava la tragèdia fratricida: en dues zones restaria dividit el territori espanyol; rebels i governamentals lluitarien durant gairebé tres anys. La majoria dels historiadors coincideixen a establir un balanç aproximat de 300.000 espanyols morts al front, nombrosos milers a la rereguarda republicana per causa dels bombardejos italoalemanys, 11.800 als camps de concentració del III Reich i 400.000 exiliats, a més dels 30.000 cossos que es calcula que hi ha a les fosses comunes.  Segons Paul Preston «[...] les fosses comunes són uns dels llegats més espantosos de la manera en què Franco va establir el seu poder».11 


No hem d’oblidar que Catalunya va acollir durant aquest perío-de més de 800.000 fugitius d’arreu d’Espanya que fugien de la barbàrie de la guerra. Amb tants monuments commemoratius que adornen les ciutats del nostre país, fa estrany que no n’hi hagi cap que recordi la voluntat solidària que mostraren els ciutadans durant aquests tres anys.  


Aquestes xifres mostren el trauma que va arrossegar el país durant decennis i que va fer desitjar tant als vençuts com als vencedors que mai més no es repetís aquest drama.


Es pot dir, en síntesi, que les mesures preventives adoptades per la Generalitat per fer avortar el procés conspirador foren encertades i gaudiren de l’ajut popular. ¿Quina és l’actitud del comandant Frederic Escofet, exiliat a Brussel·les, després de quaranta anys d’aquells fets dels quals fou protagonista? Per via postal, ens va dir:


 


«Ben cert que jo vaig ésser comissari general d’Ordre Públic de la Generalitat de Catalunya, però si llegeix el meu llibre Al servei de Catalunya i de la República (19 de juliol de 1936), descobrirà que el president Companys em nomenà per a aquest càrrec, no tant per a l’ordre públic com per dominar l’amenaçant revolta militar-feixista, que tant ell com jo estàvem convençuts que estava a punt d’esclatar. I jo estava al corrent de tot sense necessitat d’establir cap servei d’espionatge, i no obstant això vaig esclafar la rebel·lió a Barcelona. Malauradament no es pogué evitar la guerra, malgrat les meves advertències i malgrat [que la conspiració] era del domini públic; i no es pogué evitar per causa de la ceguesa, la impassibilitat i la ineptitud del Govern de Casares Quiroga. Quant al de la Generalitat, no tenia cap autoritat sobre l’Exèrcit».


 


En efecte, el capità Escofet no creà pas una organització d’espionatge: en va tenir prou d’escollir i aprofitar les informacions que la policia, la Guàrdia Civil, i altres fonts annexes a l’OP li feren arribar.




III


NAIXEMENT DE LES PRIMERES 
CINQUENES COLUMNES



 



Es pot dir que des del 19 de juliol de 1936 fins a mitjans o darreries .de setembre del mateix any, no hi ha encara moviments subversius organitzats susceptibles de ser anomenats cinquenes columnes. El xoc produït per l’aixecament militar d’una banda, i la revolució social de l’altra, crearen un clima de confusió i de crispació totals.
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